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COMMISSION 
DES RELATIONS EXTÉRIEURES 

RÉUNION PUBLIQUE DU 
MERCREDI 17 MARS 1999 

PRÉSIDENCE de 

M. Van der Maelen 

La séance est ouverte à 10.25 heures. 

COMMISSIE 
VOOR DE BUITENLANDSE BETREKKINGEN 

OPENBARE VERGADERING VAN 
WOENSDAG 17 MAART 1999 

VOORZITTER: 

De heer Van der Maelen 

De vergadering wordt geopend om 10.25 uur. 

Samengevoegde interpellaties van : 
- de heer Lode Vanoost tot de minister 
van Buitenlandse Zaken over "de 
houding van België in de zaak 
Öcalan" (nr. 2254) 
- de heer Alfons Borginon tot de 
minister van Bultenlandse Zaken 
over "de zaak Öcalan, de Belgische 
houding ten aanzien van Griekenland 
en Turkije in deze en de Belgische 
vrsre ten aarreien van politiek 
terrorisme" (nr. 2255) 
- de heer Francis Van den Eynde tot 
de minister van Buitenlandse Zaken 
over "de zaak Öcalan en de Belgische 
politiek hieromtrent" (nr. 2257) 
- mevrouw Martine Schüttringer tol 
de minister van Buitenlandse Zaken 
over "de zaak-Öcalan en het 
Koerdische vraagstuk" (nr. 2272) 

Interpellations jointes de : 
- M. Lode Vanoost au ministre des 
Affaires étrangères sur "la position de 
la Belgique en ce qui concerne 
l'affaire Ocalan" (n° 225 .• , 
- M. Alfons Borginon au ministre des 
Affaires étrangères sur "l'affaire 
Öcalan, la position de la Belgique à 
l'égard de la Grèce et de la Turquie 
dans le cadre de cette affaire et la 
position de la Belgique à l'égard du 
terrorisme politique" (n° 2255) 
- M. Francis Van den Evnde au 
ministre des Alfaires étrangères sur 
"l'affaire Öcalan et la politique de la 
Belgique à cet égard" (n° 2257) 

- Mme Martine Schüttringer au 
ministre des Affaires étrangères sur 
"l'affaire Ocalan et la problématique 
kurde" (n° 2272) 

De voorzitter : De heer Lode Vanoost 
heeft het woord. 

De heer Lode Vanoost I ECC JLO 
AGALEV 1: Mijnheer de voorzitter. 
mijnheer ch: minister. collcgu's. ik zal 
citeren uit een open brief aan de 
minister van Buitenlandse zaken die 
1s verschenen in l )« Morge11 van 
22 februari 1999. 

"Toen Öculan in Rome /at en opriep om 
te helpen een poluickc oplossing te 
zoeken voor het Koerdische conflict. 
bleek de wereld hardhoriu U ook 
mijnheer Je minister, r°KK-lcide; 
Abdullah Öculan deed nochtans veel 
water in zijn wijn. Hij had al sedert 
1 september 1998 een eenzijdig 
staakt-het-vuren aluckondiud. Daaren 
hoven herhaalde hi) voor Je zoveelste 
keer Jat de PKK niét langer afscheiding 
wen.re. maar bereid was te onderhan 
delen over een democratische republiek 
Turkije waarbinnen de Koerden rechten 
en autonumie zouden krijgen. Ten slotte 
vroeg hii Europa om alvast te beginnen 
met een internationale vredesconferen 
tie als eerste stap in de richting van een 
politieke oplossing. 

De PKK was meer dan ooit bereid een 
vreedzame politieke oplossing na te 
streven. Een delegatie van de 
Coördinatie "Stop de Oorlog tegen het 
Koerdische Volk· - een pluralistisch 
samenwerkingsverband van tal van 

NGO"s. politici en academici - heeft in 
een ontmoeting met uw adjunct 
kabinetschef gevraagd de vraag om een 
politieke oplossing ernstig 1e nemen. 
Maar uw regering bleef hardnekkig 
vasthouden aan het oude standpunt dat 
de PKK een terroristische oreanisatie 
was waarmee niet kon - worden 
onderhandeld. Dezelfde boudine werd 
m ongeveer door alle Europese ·1anJen 
ingenomen. 
Mijnheer de minister. kunt u on, 
vertellen waarom het UCK in Kosovo 
wel aan de ondcrhandclinestafcl IIW!! 
plaatsnemen en de PKK nièt ·• Ook dè 
PLO werd lang als een 1en11ri,1isd1e 
organisatie gezrcn. h>I men 111/.al,! Jat Je 
PLO een nie! Ic negcrc•n partij wa, in 
hel conflict. of men nu akkoord ging 
met de politieke lijn of niet. 
Ondertussen zien we de vruchten van de 
Europese 'politiek'. Heel Europa wordt 
nu geconfronteerd met woedende 
reacties van de Koerdische ccmecn- 
schap. - 

Wij moeten vaststellen dat u en uw 
Europese collega's een politieke 
miskleun van formaat hebben gecreëerd 
door te weigeren de aangeboden kansen 
voor een politieke oplossing mei beide 
handen te grijpen. De Amerikanen 
hebben de Koerden eebruikt als 
pasmunt voor hun kort,ichtige geopoli 
tieke belangen. Turkije i, broodnodig 
voor de controle over de olie in het 
Midden-Oosten en de Kaukasus. De 
Amerikanen gebruiken de verschillende 
Turkse vlieutuiahasissen voor hun 
operaties tegen Îrak. ln ruil daarvoor 
hebben de VS Europa onder druk gezet 
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Lode Vanoosl 

om Öcalan uit te leveren en een 
pro-Turkse koers te varen. De 
Amerikaanse politiek bestaat erin 
Turkije tot elke prijs in de watten te 
leggen en geen kritiek tegen het regime 
te dulden. Europa heeft zich hier 
jammer genoeg als een mak lammetje 
laten doen en een totaal gebrek aan 
politieke moed getoond. 

Mijnheer de minister, wij wanhopen 
evenwel niet. Wij zijn ervan overtuigd 
dat u en uw Europese collega's eindelijk 
Je nodige politieke moed zullen 
opbrengen en het Turkse regime zullen 
veroordelen voor de gewelddadige 
ontruiming van meer dan 3 000 
Koerdische dorpen. de meer dan 3 
miljoen Koerdische vluchtelingen, de 
37 000 doden. de standrechtelijke 
executies van krijgsgevangenen, de 
martelingen van politieke gevangenen. 
het monddood maken van de kritische 
pers. de voortdurende militaire invasies 
op Iraaks grondgebied. enzovoort. 

België is verantwoordelijk voor wat nu 
gebeurt. België is lid van de NAVO, 
België heeft wapens geleverd. België 
heeft een samenwerkingsakkoord met 
de Turkse veiligheidsdiensten en 
Belgische bedrijven nemen deel aan het 
gecontesteerde GAP-project, een dam 
menproject waarvoor duizenden Koer 
den gedwongen moesten wijken. 

Wij vragen dat u de Koerdische kwestie 
eindelijk eens de diplomatieke aandacht 
geeft die ze verdient. Wij vragen dat u 
Turkije onder druk zet om eindelijk 
werk te maken van een dialoog met de 
Koerden. Omdat politieke boodschap 
pen tot nog toe vruchteloos gebleken 
zijn. menen wij dat zolang Turkije geen 
duidelijk signaal geeft. elke samenwer 
king met de Turkse staat dient te 
worden opgeschort. ln Europees 
verband kunt u initiatieven nemen. in 
het kader van de NAVO en de Raad van 
Europa waarvan Turkije trouwens lid is. 
Bovendien heeft Europa een douaneak 
koord met Turkije. 

België kan alvast zelf signalen geven 
door de politiesamenwerking met 
Turkije op te schorten en een 
wapenembargo af te kondigen. Voorts 
kan België het initiatief nemen voor een 
vredesconferentie waarop alle betrok 
ken partijen, dus ook Je PKK en de 
pro-Koerdische partij HADEP aanwe 
zig zijn. Ten slotte dient België aan te 
dringen op de vrijlating van Abdullah 
Ocalan, hoe utopisch dat ook moge 
blijken op dit ogenblik, en tot zolang te 
eisen dat is misschien iets 
realistischer - dat Öcalan een correcte 
juridische behandeling krijgt". 

Mijnheer de munster. ik heb de 
gewoonte mijn interpellaties zelf te 
schrijven. maar ik heb mij deze keer 

beperkt tot de voorlezing van de open 
brief van Ludo De Brabander die 
verscheen in De Morgen van 22 maart 
jongstleden en waarvan u ongetwijfeld 
al kennis hebt genomen. Hierin wordt 
immers de problematiek goed samenge 
vat. Ik heb die samen met vele anderen 
ondertekend. 

Mijn interpellatieverzoek dateert intus 
sen al van meer dan een maand geleden 
en het punt komt pas vandaag op de 
agenda. Zo werkt het parlement 
blijkbaar ! Het is jammer dat wij niet 
kort op de bal kunnen spelen. Dat 
betekent niet dat de vragen achterhaald 
zouden zijn. Dit weekend wordt het 
Koerdisch Nieuwjaar gevierd. Elk jaar 
geeft dit aanleiding tot rellen; dit jaar 
zullen het er nog meer zijn. Vandaar dat 
het nuttig is dat België als Staat en als 
lidstaat een aanzet geeft om het conflict 
tot een politieke oplossing te brengen. 

De voorzitter : De heer Alfons 
Borginon heeft het woord. 

De heer Alfons Borginon rvui : 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
minister. collega's. mijn verhaal gelijkt 
sterk op dat van collega Vanoost. 
Niettemin wil ik een aantal chronologi 
sche en inhoudelijke elementen wat 
verder uitdiepen. 

Sedert onze vorige discussie na mijn 
interpellatie die ik hield naar aanleiding 
van de rellen als gevolg van de 
arrestatie van Öcalan, heb ik opnieuw 
een interpellatieverzoek ingediend. 
ditmaal naar aanleiding van de 
mededeling van de regering waarin zij 
haar standpunt inzake de Koerdische 
kwestie na de arrestatie van Ocalan 
toelicht. 

De gebeurtenissen van de afgelopen 
weken hebben alvast een nieuw licht op 
de feiten geworpen. De Koerdische 
gemeenschap voelt zich door de wijze 
van arrestatie van Öcalan vernederd. 
Dat is een algemeen gevoel en niet 
alleen bij de PKK-aanhangers. Daaren 
boven voelen zij zich door de 
internationale gemeenschap aan hun lot 
-wergelaten. Zij hoeven maar de 
vergelijking te maken tussen de situatie 
van Kosovo en die van de Koerden : cr 
wordt minstens met het Kosovaarse 
UCK in Rambouillet gesproken, terwijl 
de poging van Öcalan om het gesprek 
tussen de PKK en de Turkse regering op 
gang te brengen door zijn reis naar 
Europa, door Turkije wordt afgewezen 
en de politiek van de Europese landen 
erin bestaat de Turkse politiek daarin 
zwaar te steunen. Ik verwijs naar het 
F-16-verhaal en de mislukte pogingen 
om Öcalan politiek asiel te verlenen. 

Zelfs het verhaal van de Italiaanse 
premier Dalema om hem als politiek 
vluchteling te erkennen in een ander 
land, wordt tegengesproken. 
Bovendien stellen wij vast dat de grote 
reden waarom er aan Europese kant 
weinig belangstelling bestaat nm werk 
te maken van een oplossing. het streven 
is naar de inpassing van de Europese 
politiek in de Amerikaanse strategie ten 
opzichte van Irak. De heide dossiers 
houden duidelijk met mekaar verband. 
Graag zag ik dat u daarop uw licht liet 
schijnen. mijnheer de minister. 
Mijnheer de minister. de laatste keer dat 
wij mekaar hebben ontmoet. heb ik cr 
mijn vrees over uitgesproken dat de 
gebeurtenissen zouden leiden tot 
politiek terrorisme. niet alleen in 
Turkije maar ook in en tegen Europese 
landen. Uit mijn Koerdische bronnen 
verneem ik dat de ontgoocheling over 
Europa nog niet zó groot is dat de 
Koerden overwegen om het politiek 
terrorisme tot Europa uit te breiden. Ik 
ben daar blij om. 
Niettemin moet ik samen met u 
vaststellen dat in Turkije een hele reeks 
terroristische aanslagen plaatsvindt en 
dat - en dat is bijzonder angstaanjagend. 
ook voor de Belgische regering - men 
zich daarbij niet beperkt tot zuiver 
Turkse politieke doelwitten. maar ook 
de toeristen viseert. Er worden immers 
persverklaringen rondgestuurd waaruit 
duidelijk blijkt dat dit de bedoeling i~. 
Samenvattend kan worden gesteld Jat 
de politiek van Europa in deze. het 
probleem van Koerdistan niet heeft 
opgelost en evenmin een oplossing 
dichterbij heeft gebracht. Het heeft ook 
niet geleid tot een grotere politieke 
stabiliteit in Turkije zelf. Er was Je hele 
discussie rond het al dan niet uitstellen 
van de verkiezingen. het opnieuw 
bijeenroepen van het parlement dat al 
ontbonden was met de motie van 
wantrouwen tegenover de Turkse 
premier Ecevit. Er werd dus geen 
stabiliteit gebracht. Bovendien kan 
worden betwijfeld of dit onze politiek 
ten overstaan van Irak positief heeft 
beïnvloed. 

Daarnaast stel ik vast dat er ook nu nog 
druk is van de Turkse regering - en dat 
blijkt uit een Belga-bericht van amper 
enkele uren geleden - nm MED-TV te 
sluiten. Dat is een expliciete politiek ten 
overstaan van de Belgische regering. 
Willen wij nog een constructieve 
bijdrage leveren in het brengen van 
vrede in Koerdistan. stabiliteit in 
Turkije en de afwezigheid van politieke 
aanslagen in Europa of tegenover 
Europeanen. dan is het dringend 
noodzakelijk onze politiek te verande 
ren. Ten aanzien van de Koerdische 
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Alfons Borginon 

gemeenschap moeten wij duidelijke 
initiatieven nemen en onze bereidwil 
ligheid tonen om problemen ook 
effectief op te lossen. Mijn fundamen 
tele vraag is waarom een initiatief als 
Rambouillet niet kan voor de Koerdi 
sche kwestie ? Waarom kan minstens rie 
Belgische regering niet proheren de 
eerste stap te zetten ? 

Voor het overige verwijs 1k naar mijn 
schriftelijke vragen. 

De voorzitter : De heer Francis Van 
den Eynde heeft het woord. 

De heer Francis Van den Eynde 
(VL.BLOK) : Mijnheer de voorzitter. 
mijnheer de minister. collega's, de heer 
Van Oost heeft geen ongelijk wanneer 
hij zegt dat de terrorist van vandaag de 
eerste minister of de president van 
morgen is. De geschiedenis staat bol 
van voorbeelden terzake. 

We kunnen denken aan Yasser Arafat. 
De Valera werd ei zo na in 1916 door de 
Britten gefusilleerd en was enkele jaren 
later president van de onafhankelijke 
Ierse republiek. Ik kan zo nog tien 
minuten doorgaan. 

Die mogelijkheid bestaat dus steeds. 
Behalve het feit dat men begrippen als 
terrorisme tenminste op dat vlak kan 
relativeren, wat geen goedkeuring 
inhoudt van terrorisme, moelen wij toch 
vaststellen dat er zich 'reel merkwaar 
dige situaties voordoen in-de Europese 
en ook in de Belgische buitenlandse 
politiek. 

Wij gaan officieel uit - ik denk dat 
niemand dit zal tegenspreken - van het 
zelfbeschikkingsrecht der volkeren en 
willen daarenboven steeds alle conflic 
ten vreedzaam regelen. Dil zijn twee 
gouden draden die. theoretisch althans. 
door onze politiek lopen. 

Er werd reeds duidelijk gemaakt dat wij 
over dat zelfbeschikkingsrecht der 
volkeren toch af en toe een nogal 
afwijkende houding aannemen. We 
stellen de Serviërs aan de kaak in 
verband met Kosovo omdat wij van 
mening zijn dat Kosovo voor een grote 
meerderheid door Kosovaren is bevolkt 
en dat men die identiteit moet 
respecteren. Wat de Koerden betreft 
gaan we echter een andere weg op. 

Eerst en vooral onderstreep ik dat ik 
principieel een zekere solidariteit 
aanvoel met de Koerden, een volk dat in 
tragische omstandigheden zijn eigen 
aard, identiteit en cultuur probeert te 
bewaren. 

Mijnheer de minister, zoals u weet zijn 
de Koerden verdeeld over vijf 
verschillende staten en niet over drie of 

vier zoals vaak wordt aangenomen. Zij 
leven in erbarmelijke omstandigheden. 
die nog worden bemoeilijkt door de 
internationale politiek. Ik wil u eraan 
herinneren dat onze Amerikaanse 
bondgenoten de Irakezen nog niet zo 
lang geleden, toen zij acties tegen de 
Koerden in Noord-Irak voerden. zeer 
zwaar op de vingers hebben getikt door 
middel van bombardementen. Tegelij 
kertijd kijken wij evenwel zonder 
verpinken toe wanneer de Turken het 
deel van Koerdistan dat door hen wordt 
bezet, aanpakken op een wijze die men 
moeilijk als humaan kan bestempelen. 
Ik vestig de aandacht op deze 
vaststelling omdat zij van belang is. 

Als de Serviërs Kosovo aanpakken. 
bedreigen we hen met alle mogelijke 
acties. Inzake de politiek van Turkije 
Len overstaan van de Koerden was er 
enkel een heel licht mondeling protest. 

ln de zaak Öcalan, de onmiddellijke 
aanleiding tot deze interpellatie, zijn 
een aantal zeer merkwaardige zaken 
gebeurd. De man wordt ontvoerd - een 
ander woord heb ik daarvoor niet - in 
een Oost-Afrikaans land door Turkse 
diensten. Voor zover wij dat kunnen 
nagaan, kregen zij daarbij de hulp van 
ten minste één, zo niet twee geheime 
diensten van naties uit de Westelijke 
alliantie, met name de Verenigde Staten 
en Israël. Mijnheer de minister, is het 
ministerie van Buitenlandse Zaken de 
mening toegedaan dat dit conform de 
internationale wetgeving is gebeurd ? 
Mij lijkt dat niet w evident te zijn. 
Door de vorige sprekers werd er reeds 
op gealludeerd dat deze ontvoering voor 
heel wat onrust heeft gezorgd in 
West-Europa. De Turks-Koerdische 
oorlog wordt ook in ons land gevoerd. 
Welke maatregelen werden genomen 
om hieraan een einde te stellen '! 

Naar verluidt zou Öcalan op een 
bepaald ogenblik van plan zijn geweest 
in België te landen. F-16"s zouden dit 
hebben belet. Kunt u dat bevestigen ., 
Zo ja. in welke omstandigheden is het 
gebeurd? 

- Président : M. Duquesne 

Le président : La parole est à Mme 
Martine Schüttringer. 

Mme :\,tartine Schüttringer <ECOLO 
AGALEV) : Monsieur le président. 
monsieur le ministre, je partage 
entièrement les propos de MM. Vanoost 
et Borginon. 

Chacun se rappelle que lorsque 
M. Arafat à décidé d'abandonner la voie 
du terrorisme, il a reçu le soutien de la 
communauté internationale. Le PKK. 
quant à lui, a déclaré à trois reprises un 

cessez-le-feu unilatéral : en 1993. er. 
1995 et en 1998. En 1998. M. Öcalan ~1 
tenté d'impliquer l'Europe dans le cadre 
d'une décision politique pour rccher 
cher une solution pacifiste et négociée 
entre la Turquie et les Kurdes. Or, nous 
n'avons pas saisi la balle au hond. Nous 
avons préféré faire la sourde oreille Les 
différents Etats se sont rejetés le 
problème Öcalan comme s'il sugissait 
d'une grenade dégoupillée tout en 
faisant une déclaration commune disant 
qu'ils espéraient un procès équitable. 

Personnellement, j'appelle cclu d,! 
l'hypocrisie. Je suppose que cï autres 
parleront de diplomatie. A chacun se, 
mols. Mais j'estime pour ma part qu'r] 
est regrettable de ne pas avoir répondu à 
l'appel "pacifiste" de M. Ocalan à .:e 
moment-là. 

li est vrai que des actes horri bles dt' 
violence, de terrorisme ont été commis. 
Nous les condamnons. Mais je constate 
que le terrorisme <le l'Etat turc est peu 
condamné. Où sont les coupables des 
escadrons de la mon. des tortures et des 
arrestations des écrivains et journalistes 
kurdes? 

Tant le peuple kurde que le peuie turc 
ont le droit de "ivre en paix. JI est temps 
dinformer le peuple kurde de notre 
intention de prendre en compte leur 
problématique, de tenter d'asseoir les 
différents intéressés autour d'une table 
et surtout d'exercer des pressions sur la 
Turquie. En effet, pour le moment. si on 
condamne M. Ocalan e! les Kurdes, 
aucune décision ferme n'est prise par 
rapport à la Turquie. Au contraire. on 
parle de continuer il lui accorder des 
soutiens financiers. etc. 

J'admire les Tibétains qui se sont 
engagés depuis très longtemps dam la 
voie du pacifisme. Cependant, on ne 
peut que constater que rare som les 
Etats qui exercent des pressions sur la 
Chine. 

Tout le monde parle du druil à 
l'autodétermination des peuples mais 
chacun peut voir œ qui ,.e passe en 
ex- Yougoslavie. pour les Sahraouis. le, 
Tibétains et les Indiens d'Amérique 
latine. 

JI est temps de procéder au partage du 
monde de manière un peu pius 
équitable. 

Je souhaiterais. monsieur le ministre. 
que la Belgique lance une tnitiative et 
démontre qu'elle peut orgamscr une 
table ronde pour discuter du problème 
kurde. On a adressé aux Kurdes de 
notre pays un appel au calme. C'est très 
bien. mais quel autre message leur 
a-t-on fait passer'? 
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Le président: Vu l'absence de M. Yvon 
Harrnegnies. son interpellation n° 2278 
jointe aux interpellations de MM. Lode 
Vanoost, Alfons Borginon, Francis Van 
Jen Eynde et Mme Martine Schüttrin 
ger n'aura pas lieu. 

De minister heeft het woord. 

De heer Derycke, minister ·.an 
Buitenlandse Zaken : Mij-heer de 
voorzitter, collega's. ik zal trachten 
omstandig te antwoorden, want ik meen 
dat dit onderwerp het verdient. Het 
verbaast mij een beetje dat deze reeks 
interpellaties tamelijk eenzijdig is 
opgesteld, uitgaande van het onderwerp 
Ocalan, terwijl ik er al jaren van 
overtuigd ben dat men de Koerdische 
kwestie alleen kan oplossen wanneer 
men de zaken van elkaar scheidt. 
Misschien komt er na de Turkse 
verkiezingen een kans om dit waar te 
maken. 

Ik ben van mening dat men de 
Koerdische kwestie veel kwaad berok 
kent door voortdurend op Öcalan te 
hameren. wat niet betekent dat het 
probleem Öcalan op zich niet ernstig 
moet worden genomen. 

Over de omstandigheden waarin de 
ontvoering gebeurde, is heel wat 
geschreven maar wij hebben terzake 
nog geen volledige klaarheid. Het 
gesprek dat in de Europese Unie werd 
gevoerd. was niet zacht te noemen maar 
toch hebben wij van de Grieken geen 
afdoende informatie !, -kregen. 

Ik kan u bevestigen dat wij op geen 
enkel momenl door de Grieken op de 
hoogte werden gebracht van de 
gebeurtenissen in verband met Öcalan 
in Kenya. Yast staat dat de zaak-Öcalan 
in Griekenland een politieke ravage 
heeft teweeggebracht. Er is trouwens 
een parlementaire onderzoekscommis 
sie ingesteld. Ik heb de indruk dat 
Semitis van deze zaak niets afwist. 
Ondertussen zijn drie Griekse ministers 
afgetreden. waaronder Thcopandalos, 
die toch niet van de minste is. 

U zal gemerkt hebben dat wij steeds 
objectiviteit hebben nagestreefd, gezien 
onze interne situatie. Door de collega's 
is onvoldoende beklemtoond dat wij. 
gezien de belangrijke T, rkse aanwezig 
heid in België, voortdurend naar 
evenwichten moeten zoeken. Wij 
hebben ook alles gedaan om de 
Belgische vrouw. die een goede 
bekende was van Öcalan. in goede staat 
en zonder gevaar terug naar België te 
brengen, wat niet zo evident was. 
Daarover hoor ik geen vragen of kritiek. 
maar dit is ook niet nodig als het werk 
goed wordt gedaan. 

De heer Lode Vanoost ŒCOLO 
AGALEV) : Dat is precies de aard van 
een interpellatie. 

Minister Derycke : Ik ontken dat niet. 

Ik kan u meedelen dat het in deze zaak 
wel eventjes spannend is geweest en dat 
wij onze tussenkomst zorgvuldig 
hebben moeten overleggen. maar 
gelukkig is ze goed afgelopen. Wij 
verdedigen onze landgenoten door dik 
en dun. ook al hadden ze zeer nauwe 
betrekkingen met Öcalan, want deze 
vrouw is een van de personen die dicht 
bij Öcalan stonden. 
Ik herhaal dat wij absoluut niet 
geïnformeerd waren, noch door Grie 
kenland, noch door Turkije. Het volstaat 
trouwens na te gaan hoe die zaak 
opgezet was om te beseffen dat de 
Turkse veiligheid absoluut geen ambitie 
had om het kleine België of andere 
landen daarover in te lichten. Als u ook 
weet wie erbij betrokken was, kan u 
alleen maar zeer eigenaardige verban 
den zien. Ook ik heb dat tot mijn grote 
verbazing vastgesteld. De vriendschap 
tussen Turkije en Israël. hoe eigenaar 
uig dit ook mag klinken, is een politiek 
feit waarmee we in de toekomst nog 
veel moeilijkheden zouden kunnen 
ondervinden en kan ons nog voor veel 
verrassingen plaatsen. 

Wat de F-16 betreft, deze informatie 
hebben wij van Nederland gekregen. De 
Nederlanders hebben dat vliegtuigje 
weggestuurd en wij hebben het 
eveneens van de Belgische grens 
weggestuurd. 

Ik steek dat niet onder stoelen of 
banken. Ik had voordien reeds verklaard 
dal België het niet opportuun vond om 
Öcalan op zijn grondgebied toe te laten, 
dit met het oog op de moeilijkheden die 
wij in de zomer reeds hadden in 
Sint-Joost-ten-Node en andere gemeen 
ten. Als u ziet tot welke heisa dit in 
Italië heeft geleid ! Eigenaardig genoeg 
zat Öcalan niet in dit vliegtuig. Onze 
Nederlandse collega's hebben zich op 
dat punt grondig vergist. De zogenaamd 
grote deskundigheid van de Nederlan 
ders op dit vlak werd dus niet bevestigd. 

Een andere vraag die voortdurend wordt 
opgeworpen is waarom de PKK een 
andere behandeling krijgt dan bijvoor 
beeld de PLO. Er zijn een tweetal 
fundamentele verschillen die van 
belang zijn voor de politieke apprecia 
tie. ~erst en vooral is Palestina bezet 
door Israël. Wij moeten onze politiek 
voeren met het oog op de onschend 
baarheid van de grenzen. Arafat is 
weliswaar begonnen als terroristenlei 
der, maar hij had 80% van de bevolking 
achter zich. In de Koerdische zaak is dit 
voorlopig niet het geval. Dat blijkt 

trouwens uit de verkiezingsuitslagen. 
hoewel ik van oordeel ben dat men die 
moet relativeren. Er zijn dus een paar 
uitgesproken verschillen. Het feit dat er 
in het ene geval sprake is van een 
bezetting, lijkt mij het belangrijkste 
verschil. 

Ook met betrekking tot het proces 
hebben wij onmiddellijk ondubbelzin 
nige uitspraken gedaan. Ik wil u niet 
verhelen dat wij heel wat moeite hebben 
gehad om andere collega's in de 
Europese Unie te overhalen tot het 
spreken van dergelijk duidelijke taal. 
Voor mij is het zeer duidelijk. Turkije i~ 
lid van de Raad van Europa en heef! de 
verdragen onderschreven. Hieruit volgt 
dat zij die ook moeten naleven. Als dat 
niet gebeurt, dan moet de Raad van 
Europa daaruit bepaalde conclusies 
trekken. Aan sommige voorwaarden 
'werd voldaan en aan andere niet. 

Volgens mij bestaat er nog een groot 
probleem, namelijk de representativiteit 
van de advocaat. Dat wordt de Turken 
trouwens voortdurend meegedeeld. 
Ambassadeur Brouns heeft op dat vlak 
al verscheidene stappen gedaan in 
Ankara. Öcalan kreeg in zijn cel het 
bezoek van een trojka van de Raad van 
Europa. Bij die gelegenheid ging men 
zijn gezondheidstoestand na en bekeek 
men de omgeving. De Raad van Europa 
heeft daarover trouwens een rapport 
opgesteld. Mijnheer Vanoost, ik ken uw 
kritische zin maar u kunt het rapport 
van de Raad van Europa erop nalezen. 

Wij hadden voordien reeds een eigen 
verklaring opgesteld omdat wij wel 
wisten dat, wat wij voorstellen met 
betrekking tot de Koerden. niet zou 
worden aanvaard door de Europese 
Unie. U moel dan ook het verschil zien 
tussen de verklaring van de Belgische 
regering en die van de Europese Unie. 
De verklaring van de Europese Unie is 
tien keer zwakker dan degene die wij 
hebben opgesteld. Toch heeft het nog 
heel wat voeten in de aarde gehad om 
onze collega's te overtuigen. Wij 
hebben onze verklaring vooraf gepubli 
ceerd omdat wij ons niet wilden laten 
hinden door de verklaring van de 
Europese Ume die er een halve week 
later kwam. Ik vind dat wij op dit vlak 
een eigen verklaring naar voren mogen 
brengen. 

Het proces zal een zeer belangrijk 
moment worden om Turkije te taxeren. 
Dit moet worden gezien in het licht van 
de toenaderingspolitiek tussen Turkije 
en de Europese Unie. Er worden in elk 
geval voortdurend stappen gedaan door 
de EU-ambassadeurs in Ankara om te 
pleiten voor een vrij en eerlijk proces. 
We moeten echter wel eniz realisme aan 
de dag leggen. Het volstaat de Turkse 
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Derycke 

pers erop na te lezen en de verklaringen 
in het Turks Parlement te horen om te 
weten dat dit niet eenvoudig zal zijn. 

Ik merkte op dat sommige collega's het 
Koerdische probleem terecht in een 
bredere context plaatsen. Objectiviteit 
is in deze aangelegenheid vereist. Hoe 
belangrijk de zaak-Öcalan ov~ is. zij 
moet los worden gezien van een 
mogelijke oplossing voor het Koerdi 
sche probleem. Dit geldt niet alleen 
voor Turkije. Het Koerdische probleem 
beperkt zich immers niet tot dat land, 
maar is een globaal probleem. 

De manier waarop de andere landen 
reageren op het Koerdische vraagstuk, 
is echter nog veel erger dan de situatie 
zoals ze zich in Turkije voordoet. 

De Koerden vielen steeds tussen de 
plooien van de internationale tractaten. 
Op geen enkel moment in de 
geschiedenis kwam men naar voren met 
een mogelijke oplossing tot hereniging. 

Een analyse van het Koerdische 
vraagstuk leert ons veel. 

Vooreerst zijn de naar schatting 
16 miljoen Koerden als volgt over de 
wereld verdeeld : 13,2 miljoen in 
Turkije, zijnde 22% van de bevolking; 
6, 1 miljoen in Iran, zijnde 10% van de 
bevolking; 4,4 miljoen in Irak. zijnde 
19,3% van de bevolkinc: 1, 1 miljoen in 
Syrië, zijnde 8% van oc bevolking. 

De overige Koerden verblijven vooral 
in de Kaukasische republieken, Geor 
gië, Armenië, Azerbaidzjan, West 
Europa en Libanon. 

Een tweede vaststelling. is dat de 
Koerden steeds verdeeld waren. Zij 
beschikken zelfs niet over een 
eenheidstaal. waardoor velen onder hen 
niet met elkaar kunnen communiceren. 
Voorts worden zij gedreven door 
tribalisme en misschien geldt dat nog 
het minst voor de Koerden in Turkije. In 
dat verband denk ik bijvoorbeeld aan de 
vreselijke situatie tussen de Barzanen 
en de Talibanen in Irak. Momenteel 
hebben zij wel een conventie gesloten, 
maar voor hoelang '! Tus- en deze twee 
clans gebeurden heel wat moorden. 

Over een zaak kan men het wel eens 
zijn, met name dat het Koerdische volk 
enorm heeft geleden, niet alleen in 
Turkije, maar ook in de andere landen. 
Daarover wordt echter zeer zedig 
gedaan. Immers. mocht men kunnen 
spreken over een oplossing in Turkije, 
dan is het niet eens mogelijk daaraan te 
denken in Syrië, Iran of Irak. Het is 
goed kritisch te zijn ten aanzien van 
Turkije en de overheid op haar 

verplichtingen te wijzen, maar dit biedt 
nog geen oplossing voor het Koerdische 
vraagstuk in zijn geheel. Het is vooral 
belangrijk naar realistische oplossingen 
te zoeken. 
Ook de situatie van de Koerden in 
Turkije moet worden geschetst. In 
Turkije zijn 13,2 miljoen Koerden op 
een totale bevolking van 60 miljoen. 
vaarvan de helft in het Oosten en het 
Zuid-Oosten van Anatolië verblijft. 
Deze groep geniet een bijzonder laag 
inkomen in vergelijking met de rest van 
de Turkse bevolking : 400 tot 500 US 
Dollar tegenover 2 100 US Dollar. 
Op de guerillastrijd muet ik evenmin 
dieper ingaan. Het is bijgevolg niet 
verwonderlijk dat heel wat Koerden 
Turkije verlaten om hun geluk in het 
rijke Westen te zoeken, meer bepaald in 
de grote steden zoals Isrnir, Ankara en 
Istanbul. 
De Turkse houding ten opzichte van de 
Koerdenproblematiek wordt, mijns 
inziens, ingegeven door angst voor 
separatisme. Separatisme staat immers 
haaks op het "Kemalistisch" gedachten 
goed inzake de eenheidsstaat. Turkije is 
wel bereid individuele rechten toe te 
kennen aan de Koerden ze 
beschouwen de Koerden als Turken - 
maar weigeren collectieve rechten te 
verlenen. 
Er is ook een antinomie in het politiek 
beeld. De Koerden hebben 100 
verkozenen in het Turks Parlement. Ze 
komen uit de meest verschillende 
traditionele partijen. Bovendien zijn een 
paar zeer succesvolle zakenmensen 
Koerden. 
Ik ga wat dieper in op de strikt politieke 
kwestie die minder gemakkelijk 
gerelativeerd kan worden. De Turken 
weigeren en zullen blijven weigeren 
met de PKK te onderhandelen. In de 
post-electorale periode kan er misschien 
een opening worden gevonden voor de 
aanvaarde Koerdische partijen. 
Het grondwettelijk hof is bijzonder 
streng opgetreden tegen de HEP en 
DEP-partijen. Op I maart 1999 werd de 
D~P opgeheven. Ik hoop dat HADEP 
aan de verkiezingen zal kunnen 
deelnemen zodat zich een kristallisering 
rond HADEP kan voordoen. Dat HEP 
en DEP in de verkiezingen nooit veel 
betekend hebben, moet gerelativeerd 
worden. ln Anatolië zit de angst er diep 
in om voor deze partijen te stemmen. 
Alhoewel ze in totaal slechts 4'k van de 
stemmen behaalden, scoorden ze in 
Anatolië pieken van 20 lot 25%. Voor 
de Turken is dit onaanvaardbaar. Men 
moet beducht zijn voor het fundamen 
talistisch gevaar van een stemmenver 
schuiving naar REFAH en FASILED. 

De Turken zijn als de dood voor 
Koerden in islarnistische partijen. 
Zonder mij als een specialist terzake te 
willen voordoen. hebben de Turken er, 
mijns inziens, alle belang bij dat 
HADEP aan de verkiezingen kan 
deelnemen als een soort van concentra 
tie van de Koerdische vertegenwoordi 
ging. Het hoeft wellicht geen betoog dat 
de Turken verkiezen dat de Koerden 
opgenomen worden in de andere 
traditionele partijen. 

HADEP werd in het verleden reeds 
bijzonder streng aangepakt. Ik verwijs 
bijvoorbeeld naar een vonnis van de 
rechtbank van de Veiligheid van de 
Staat. Op 2 augustus I 997 werden 31 
veroordelingen uitgesproken en waren 
er 17 vrijspraken. 

Dat de houding ten opzichte van de 
Koerdische kwestie uitermate restrictief 
bleef, kan worden verklaard door de 
erfenis van de Kemalistische periode. 
Toch groeide de laatste twee jaar 
onmiskenbaar een zekere bewustwor 
ding. Er zijn nog altijd moeilijke 
psychologische, politieke en historische 
knelpunten. Yilmaz evenwel heeft 
gezegd dat de Koerdische kwestie niet 
met geweld kon worden opgelost. Hij 
heeft een economische politiek gevoerd 
naar de zuidoostelijke regio. Hij heeft in 
de helft van de zuidoostelijke 
provincies de noodtoestand opgeheven. 
Hij heeft er allerlei ontwikkelingen op 
poten gezet. De logica volgend als zou 
het geweld de bovenhand halen. kan 
men moeilijk verwachten dat nog veel 
economische investeringen. buiten die 
van de Turkse Staat, zullen volgen. 
Iedereen is benauwd om er naartoe te 
gaan. Zoals men op dit ogenblik weinig 
internationale investeringen naar Pales 
tina krijgt. krijgt men die daar ook niet. 
Er moet meer een klimaat van vrede en 
evenwicht heersen vooraleer daar 
ontwikkelingshulp van de grond komt. 

Volgens mij kan men spreken van een 
grotere bewustvorming van het Turkse 
rechts-nationalistisch geheel ten aan 
zien van het Koerdische probleem. Ik 
verwijs naar de nieuwe ontwikkeling. 
de nieuwe dam. die ook veel kritiek 
heeft gekregen. Doch, er moeten 
energie en ontwikkeling zijn om tot 
economische ontwikkeling te komen. 
Er moeten keuzes worden gemaakt. 

Er is een zekere souplesse op de 
Koerdische taal en cultuur. Cassettes 
met Koerdische muziek en liederen 
worden nu vrij verkocht. Radio- en 
televisie-uitzendingen worden in het 
Koerdisch geïntroduceerd. Vooraleer 
men nu een stap verder kan gaan. zal de 
Turkse Grondwet moeten worden 
geamendeerd. 
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Derycke 

Zo kom ik tot de actuele crisis. Wij 
kunnen geen vooruitgang verwachten 
zolang cr geen verkiezingen geweest 
zijn. De gemoederen zijn opgehitst. Wij 
moeten hopen op normale parlemen 
taire verkiezingen. :::>c vorige verkiezin 
gen waren normale parlementaire 
verkiezingen. Daarna kan misschien 
een evenwichtiger toestand worden 
nagestreefd. De pa-tij van Ecevit heeft 
in het parlement slechts een vertegen 
woordiging van 12%. Daarmee kan 
geen Koerdische politiek worden 
gevoerd. Op 18 april worden de 
verkiezingen georganiseerd. Pas dan 
kan de Europese Unie, samen met de 
Turkse regering over het probleem 
praten. 

Sta mij toe even cynisch te zijn. 
Ondanks het fei_l dat wij bezorgd zijn 
over de zaak-Ocalan, maar precies 
omdat hij gevangen zit, is de PKK 
onder controle. De Turken zouden er 
mentaal beter op moeten worden 
voorbereid om een oplossing te 
bereiken. ln het verleden kon Turkije 
nooit met geweld worden afgedreigd 
om tot toegeeflijkheid te komen. 

Ik denk dat die psychologie ook voor de 
Turkse samenleving belangrijk is : de 
Turkse Staat heeft zich nooit in enige 
richting laten dwingen, maar heeft 
integendeel het geweld altijd opgedre 
ven eerder dan tot oplossingen te 
komen. 

Tenslotte denk ik ook dat de Koerden 
zelf geen separatistische verzuchtingen 
kennen. Fundamenteel lijken zij mij 
bereid te werken binnen de grenzen van 
de Turkse Staat. maar daarbij hebben zij 
wel twee verzuchtingen : een economi 
sche. van primordiaal belang. en een 
breed cullurele. Het mag wel eens 
worden beklemtoond dat Istanbul met 
1 .5 miljoen etnische Koerden de 
grootste Koerdische stad is in Turkije. 
ln de huidige constellatie is hel 
geenszins de bedoeling dat zij zich 
daaruit terugtrekken, want daar hebben 
zij juist economische vooruitgang 
gekend en dit is belangrijk voor het 
geheel. 

Ik wil het ook nog even hebben over de 
houding van Belgi.' ~n van de EU. Wij 
hebben in onze verklaring bij de Turkse 
autoriteiten aangedrongen op een 
geweldloze en politieke oplossing. 
Daarmee zijn wij zowat het enige land 
in de EU dat het heeft over een politieke 
oplossing. Verder hebben wij onder 
streept dat wij daarbij de territoriale 
integriteit en de eenheid van Turkije 
gevrijwaard willen zien, dat wij 
maximaal respect verlangen voor de 
mensenrechten en dat wij ook 
erkenning en respect vragen voor de 
culturele eigenheid van het Koerdische 

volk met onderwijs van en in de 
Koerdische taal en zo mogelijk 
culturele autonomie. Deze principiële 
houding was al langer bekend, maar wij 
hebben ze nog eens bekrachtigd. Wat de 
EU betreft mogen wij het gewicht 
hiervan op de gevoerde politiek ten 
opzichte van Turkije niet overschatten. 
Dit was een aaneenrijging van chantage 
en van meer mislukkingen dan goede 
resultaten. De VS spelen hier mee op de 
achtergrond. Heel wat problemen zullen 
niet worden opgelost als men niet 
bereid is het Turkse probleem in te 
schatten. Meer zelfs, zowel inzake het 
nieuwe verdrag van Washington als 
inzake een oplossing voor de Europese 
veiligheids- en defensieproblematiek 
zal men met Turkije rekening moeten 
houden, of men kan deze kwesties niet 
oplossen. Turkije is immers lid van de 
NAVO en van de WEU. Men kan 
stellen dat er niet verdragrechtelijk 
moet worden opgetreden, maar op eigen 
initiatief. Zo ver zijn wij echter nog 
niet. 

Volgens mij heeft de EU het bij het 
rechte eind wanneer zij erop wijst dat 
Europese ambities pas waar kunnen 
worden als aan een aantal voorwaarden 
is voldaan. Wordt daaraan niet voldaan, 
dan moet men hiervoor geen hoop 
koesteren. Dit moet ook financieel 
worden uitgewerkt en dat gebeurt. Het 
probleem is dat wij weinig in handen 
hebben. Immers, Turkije beschuldigt 
ons er ook van onze overeenkomsten 
niet na te leven en dat klopt. Het 
douaneakkoord werd nog altijd niet 
uitgevoerd omdat Griekenland zich 
ertegen verzet. Er is dus sprake van een 
tweesnijdend zwaard en ik wil toch een 
mogelijke Europese politiek van de 
gebalde vuist relativeren. als die vuist 
tenminste niet in de broekzak wordt 
gebald. Wij kunnen een eind op weg 
gaan mei Turkije, maar aan hel begin 
van die weg liggen de amhities van 
Turkije om deel uit te maken van de 
EU. Als die ambitie zou wegvallen. 
heeft men op Turkije geen vat meer. 
Men kan dan nog wel ronkende 
verklaringen afleggen, maar politiek zal 
dat niet veel opleveren. 

Wat België zelf betreft zou ik de zaken 
toch niet te lichtvaardig opnemen. Ik 
wil op dit vlak de heren Borginon en 
Van den Eynde bijtreden. In alle 
eerlijkheid kan ik u zeggen dat wij 
bijzonder voorzichtig moeten zijn. 
Onze eigen bevolking moet op dit vlak 
volgens mij voorrang krijgen. De 
tolerantiegrens die wij van onze eigen 
bevolking vragen is recht evenredig met 
de evenwichtspolitiek en de manier 
waarop wij de Turkse kwestie in België 
kunnen beheersen. 

Ik verklaar mij nader. Er wonen in 
België 120 000 Turken waarvan 20% 
Koerden. In deze bevolkingsgroep is 
heel het politieke spectrum vertegen 
woordigd en dit aan beide kanten. U 
weet afiemaal van het bestaan van de 
Grijze Wolven in België. De Belgische 
regering moet daarmee hoe dan ook 
rekening houden. De Koerden kunnen 
ons moeilijk beschuldigen van het 
negeren van hun problemen. ln ons land 
bestaat hel Koerdische Parlement in 
ballingschap, Rojo-tv. het Turkse 
instituut. 

Tijdens de bezetting van de Griekse 
ambassade hebben wij onmiddellijk 
heide partijen - Grieken en Turken - 
uitgenodigd voor een gesprek. Wij 
hebben de Koerden toen gewezen op de 
gastvrijheid die zij genieten in België en 
hen gevraagd rekening te houden met 
de grondwettelijke rechten en vrijheden 
die in België gelden. Wij hebben hen 
duidelijk gemaakt dat de limiet was 
bereikt. De publieke opinie zou volgens 
mij heel moeilijk kunnen accepteren dat 
toestanden zoals die zich in Sint-Joost 
ten-Node hebben afgespeeld. worden 
herhaald. Trouwens, dergelijke acties 
doen geen deugd aan de Koerdische 
zaak. 

Mijnheer de voorzitter, tot zover mijn 
antwoord op de vragen die werden 
gesteld. 

De voorzitter : De heer Lode Vanoost 
heeft hel woord. 

De heer Lode Vanoost ( ECOLO 
AGALEV 1: Mijnheer de voorzitter. 
mijnheer de minister, collega's. om aan 
te tonen dat wij het probleem niet 
eenzijdig benaderen. kan ik u wijzen op 
eerdere uiteenzettingen waarin ik wees 
op het feil dat ook de Turkse bevolking 
onder dit conflict lijdt. De oplossing 
moel volgens mij worden gezocht in 
een diepgaande democratisering en 
economische welvaart in het oosten van 
Turkije. 

Om nogmaals aan te tonen dat wij cr 
geen eenzijdige benadering op nahou 
den. zou ik de collega's het volgende 
willen vragen. Wij hebben een voorstel 
van motie van aanbeveling. Ik heb 
gemerkt dat bepaalde collega's reeds 
druk doende waren met het opstellen 
van een eenvoudige motie. Collega's, ik 
zou u willen vragen een beetje meer 
politieke moed te tonen. Mijnheer de 
minister, volgens mij geven wij het 
verkeerde signaal door met een 
eenvoudige motie de zaak te klasseren. 
Ik stel de collega's van de meerderheid 
dan ook voor om samen en in overleg 
met de minister een motie van 
aanbeveling op te stellen. Wat mij 
betreft kan daarvoor de vergadering 
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Lode Vanoost 

zelfs even worden geschorst. Op die 
manier kunnen wij met alle democrati 
sche partijen tot een vergelijk komen. 

Immers. uit het antwoord van de 
minister en onze uiteenzettingen is 
gebleken dat het mogelijk is een signaal 
te sturen. Ik zou het alvast bijzonder 
jammer vinden mocht dit debat gewoon 
worden afgedaan, zoals zovele, met een 
eenvoudige motie om onze motie van 
aanbeveling Le counteren. 

Nogmaals. ik stel voor om gezamenlijk 
een motie van aanbeveling in le dienen. 
Ons voorstel is volledig amendeerbaar, 
want het is belangrijk een gemeen 
schappelijke tekst goed te keuren. 

De voorzitter : De heer Francis Van 
den Eynde heeft het woord. 

De heer Francis Van den Eynde 
(VL.BLOKJ : Mijnheer de voorzitter, ik 
repliceer als het zwarte schaap in dit 
gezelschap. Inderdaad, eens te meer 
wordt het Vlaams Blok het slachtoffer 
van de uitsluitingspolitiek van de 
zogezegde democratische partijen. Dat 
neemt niet weg dat ik vanuit mijn 
ideologie een paar stellingen wil 
verdedigen, hoewel ze hier eens te meer 
wordt gediaboliseerd. Het is precies 
vanwege mijn ideologie dat ik mij 
solidair voel en verklaar met de 
Koerdische gerneenscbap, het Koerdi 
sche volk. 

Mijnheer de minister. ik bedank u voor 
uw antwoord dat, zoals gewoonlijk, 
ernstig en diepgaand was. Voor alle 
duidelijkheid, ik heb u een vraag 
gesteld over de juiste draagwijdte van 
het verhaal over de F-16. Dat was geen 
kritische vraag: ze was enkel ingegeven 
door politieke nieuwsgierigheid, want 
het was ons helemaal niet duidelijk wat 
er eigenlijk aan de hand was. 

U hebt zeker overschot van gelijk 
wanneer u pleit voor voorzichtigheid, 
want het kan niet dat de Koerdisch 
Turkse oorlog bij ons wordt uitgevoch 
ten. Daartoe moeten maatregelen 
worden genomen: ik zal een verzoek 
daartoe in mijn motie van aanbeveling 
inschrijven. 

Ik spreek u evenmin tegen wanneer u 
zegt dat het ondenkbaar is dat Turkije 
gelet op de Kemalistische ideologie, die 
ook haar goede kanten heeft - de 
lekenstaat is eruit voortgevloeid -. zijn 
houding zal wijzigen. Daartoe zal er 
heel wat water naar de zee moeten 
vloeien. 

Mijns inziens kunnen wij ons niet 
mengen in dit conflict, dat voor mij 
geen binnenlandse strijd is. Op dat punt 
verschillen wij van mening. Inderdaad, 
volgens mij mag men wel degelijk van 

een Turkse bezetting van Koerdistan 
spreken. De facto gaat het echter om 
een binnenlandse strijd en Turkije zal, 
zo meen ik, pas buigen wanneer het 
militair verslagen is, wat ik nog niet 
direct voor morgen zie gebeuren. 

ln ieder geval pleit ik ervoor dat wij zo 
consequent mogelijk handelen en dat 
wij ten minste de problematiek 
principieel blijven aankaarten, net zoals 
de schendingen van de mensenrechten 
in Turkije. Die mensenrechten bestaan 
in Turkije niet. Daarom breek ik er een 
lans voor om het gebrek aan respect 
voor de mensenrechten in Turkije aan 
de kaak te blijven stellen en om. 
conform onze neutraliteit in dit conflict 
- meer vraag ik niet - te stoppen met 
wapenleveringen aan Turkije. Ik begrijp 
dat dit moeilijk ligt, aangezien het om 
een bondgenoot in de NAVO gaat. 

De voorzitter: De heer Alfons 
Borginon heeft het woord. 

De heer Alfons Borginon (VUJ : 
Mijnheer de voorzitter. sta mij toe een 
paar korte bedenkingen te formuleren. 

Ten eerste, het probleem-Öcalan wordt 
doorverwezen naar de Raad van Europa 
die jurisdictionele controle uitoefent en 
slechts niet-bindende aanbevelingen 
kan doen. Welnu, dat is politiek de 
gemakkelijkste oplossing, want hier 
door wordt de druk van de ketel voor de 
Europese Unie gehaald. Eens te meer 
tonen de Europese structuren een 
gebrek aan moed. 

Ik besef ook wel dat, zelfs indien u zelf 
verdere standpunten zou willen inne 
men, er niet alleen vijftien lidstaten zijn 
maar dat u ook in uw meerderheid met 
verscheidene partners wordt geconfron 
teerd. Het is dus niet evident om in 
dergelijke aangelegenheden heel ver 
vooruit te lopen. 

Uw verwijzing naar het feit dat er in 
andere landen. buiten Turkije, nog veel 
minder een oplossing voor het 
Koerdisch probleem voorhanden is, 
vind ik niet helemaal correct. 

In Irak, waar een feitelijke en geen 
juridische situatie bestaat, is er toch een 
zone die de facto niet meer onder de 
heerschappij van Saddam Hoessein 
staat, waar ook een vorm van 
financiering naartoe gaat in hel kader 
van het food for oil-programma en 
waar, dankzij het feit dat dit bestaat, er 
precies een akkoord tussen de 
rivaliserende partijen tot stand is 
gekomen. Samen met u hoop ik dat het 
akkoord lang kan standhouden. Ik heb 
daarbij soms ook vragen. Rebus sic 
stantibus is er echter een akkoord. 

Minister Derycke : Dat is een heel 
contradictorische zaak. Het is dankzij 
het feit dat de Amerikanen over de basis 
van lncimik beschikken dat zij het 
gebied in Noord-Oost-Irak kunnen 
beschermen. 

De heer Alfons Borginon 1VU1: 
Merkwaardiger echter is de Ameri 
kaanse politiek ten aanzien van Irak. ln 
Irak zijn de Koerden hun bondgenoten 
maar om vanuit die zone iets te kunnen 
doen ten aanzien van het regime in 
Bagdad. moet men ervoor zorgen dat 
men de Turken te vriend heeft. Dus 
speelt men eigenlijk mec in het 
klassieke spel, dat u tribalisme noemt 
tussen de verschillende Koerdische 
facties. Uiteindelijk stimuleren de 
Amerikanen de verdeeldheid in het 
Koerdische kamp door de enen zwaar te 
paaien met financiële middelen en 
logistieke steun en de anderen geen 
enkele vorm van steun te verlenen. 
Concreet betekent dit dat het oplossen 
van de Iraakse problematiek voor de 
Amerikanen. en dus voor de internatio 
nale politiek, meer prioritair is dan het 
oplossen van de lange lijdensweg van 
de Koerden. 
In Turkije zijn thans verkiezingen op 
komst. Ik meen niet dat zij tot een 
oplossing zullen leiden. Ofwel zullen de 
fundamentalisten aan de macht komen 
en ik denk niet dat we daarvoor 
vragende partij zijn: ofwel blijft de 
chaos bestaan. Dat is mijn verwachting. 
Als dat gecombineerd wordt met een 
voortdurende "intifada" vanwege het 
Koerdische kamp. leidt dit onvermijde 
lijk op een vrij korte tijd tot een nieuwe 
staatsgreep door de militairen. Ik denk 
dat dit de meest te verwachten uitslag is 
van wat de komende maanden te 
gebeuren staat. 
Een ander element betreft de Belgische 
situatie. U zegt dat in ons land 1 :m 000 
Turken verblijven waarvan 80o/, van 
Turkse en 20')1, van Koerdisch-Turkse 
origine zijn. Dat legt toch een aantal 
limieten op datgene wat we op politiek 
vlak kunnen ondernemen. 
Ik neem aan dat u daarmee niet bedoelt 
dat de conventies die wij inzake 
politieke vluchtelingen hebben gesloten 
of dat onze hele politiek ten overstaan 
van de politieke vluchtelingen daardoor 
moet worden bepaald. Ik wil dit toch 
even onder uw aandacht brengen. 

Minister Derycke : Ik heb dal in het 
geheel niet gezegd. U zou beter moeten 
weten. Wij zijn het enige land dat voor 
een correcte toepassing heeft gevochten 
in het Verdrag van Amsterdam. 

De heer Alfons Borginon 1VU): Ik wou 
het u toch nog eens uitdrukkelijk horen 
zeggen. 
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Minister Derycke: Ik denk dat we 
elkaar terzake goed begrijpen. 

De heer Alfons Borginon (VUJ: Ik kom 
tot het laatste element. Het argument ten 
aanzien van de potentiële conflicten 
tussen Turkscezinden en Koerdisch 
gezmden binnen onze eigen ingezete 
nen. speelt natuurlijk in elk conflict ee.i 
rol. Bij de Serven en de Kroaten of de 
Serven en de Kosovaren die hier zo 
talrijk aanwezig zijn. zijn ook daar alle 
facties vertegenwoordigd. 

Nochtans is dit geen element in de 
politieke discussie. Idem dito voor 
Congo. 

Minister Derycke: De moeilijkheden 
die men met die bevolkingsgroepen 
heeft Lijn van een andere aard. Ze zijn 
zeer militant maar niet op dat vlak. 

De heer Alfons Borginon (VU) : Ik wil 
u erop wijzen dat het argument dat er 
hier bevolkingsgroepen zijn uit landen 
waarover wij politieke discussies 
voeren eigenlijk een verkeerd argument 
is. Dit geldt trouwens voor alle 
discussies over alle landen. Men moet 
een redelijke politiek voeren, die de 
bedoeling heeft de mensenrechten 
overal ter wereld te doen respecteren. 
Het feit dat ingezetenen uit die landen 
hier aanwezig zijn, speelt hierin 
geenszins een negatieve rol. 

Minister Derycke : Mijnheer Van den 
Eynde, ik heb nog .en opmerking 
inzake de wapenleveringen. Volgens het 
laatste rapport hebben wij in de 
afgelopen vier of vijf jaar voor niet 
meer dan 150 000 frank wapens 
geleverd. 

De heer Francis Van den Eynde 
(VL.BI.OK): Mijnheer de voorzitter, 
mijnheer de minister, door wapens te 
leveren - zelfs in geringe mate - maken 
we deel uit van het conflict. 

Minister Derycke : U moet misschien 
ook de moed hebben te zeggen dat het 
geen lid meer is van de NAVO. Dat zou 
evenwel tot een reeks andere problemen 
kunnen leiden. 

De voorzitter : De heer Dirk Van der 
Maelen heeft het woord. 

De heer Dirk Van der Maelen (SP): 
Mijnheer de voorzitter. aangezien 
collega Vanoost onze hulp heeft 
ingeroepen, wil ik even reageren. Mijn 
fractie - en ik denk dat ik mag spreken 
voor de hele meerderheid - is graag 
bereid een diepgaand gesprek over het 
Koerdische probleem te voeren. Ik roep 
de hier aanwezige collega's ten getuige 
dat ik een jaar geleden, toen er nog een 

andere comrmsstevoorzrtter was, heb 
gevraagd hoorzittingen te organiseren. 
Met enige moeite hadden we de Turkse 
ambassadeur kunnen overtuigen naar 
onze commissie te komen. ln de 
namiddag zouden wij Koerdische 
vertegenwoordigers ontvangen. Ik heb 
daartoe zelf stappen ondernomen. Om 
redenen die ons allen bekend zijn. maar 
waarop ik niet wil ingaan, zijn wij er 
nooit toe gekomen omwille van een 
gebrekkige organisatie van de werking 
van deze commissie. Men moet ons niet 
aanwrijven dat wij over dit probieem 
niet willen spreken. Wij hebben immers 
initiatieven genomen. 
Collega Vanoust, ik stel vast dat er in de 
oppositie mensen zijn die op een andere 
manier omgaan met de meerderheid. 
Deze morgen heeft collega Borginon 
mij een herwerkte versie van zijn tekst 
over Noord-Ierland gegeven. Het heeft 
tenminste stijl om op voorhand teksten 
te bezorgen aan de meerderheid en om 
een signaal te geven dat men daarover 
met de meerderheid wil spreken. Ik wil 
nu alvast zeggen dat ik graag wil 
spreken over de tekst over Noord 
Ierland die collega Borginon ons heeft 
bezorgd. Collega Vanoost, als u uw 
interpellatie ontwikkelt en samen met 
andere leden van de oppositie een tekst 
schrijft die men ons op voorhand niet 
voorlegt. hebben wij de reflex om een 
eenvoudige motie in te dienen. 
Ik heb een vlugge blik geworpen op de 
tekst die door collega Vanoost is 
medeondertekend. Hij vraagt om een 
internationale conferentie inzake het 
Turks-Koerdische probleem te houden. 
Naar mijn mening is het hiervoor niet 
het geschikte moment. Als men een 
dergelijke conferentie organiseert. moet 
men van Turkse kant een volwaardige 
vertegenwoordiging hebben. Binnen 
een paar weken worden verkiezingen 
georganiseerd in Turkije. Naar mijn 
oordeel heeft het momenteel geen zin 
iets te ondernemen. 
Als de collega's van de oppositie 
evenwel over dat probleem willen 
praten, ben ik graag daartoe bereid. 
hoewel ik denk dat het niet het meest 
geschikte moment is. 
DP ontbinding van ons parlement komt 
zeer dichtbij. maar ik ben graag bereid 
om onmiddellijk na de verkiezingen 
hoorzittingen over deze problematiek te 
organiseren en tot een reeks van 
voorstellen te komen om het probleem 
aan te pakken. Volgens ons moeten 
volgende politieke stappen worden 
gezet om tot een oplossing te komen : 
- ten eerste, het democratisch svsteem 
moet worden verstevigd: · 
- ten tweede, iedereen moet burgerrech 
ten genieten: 

- ten derde. een duidelijk onderscheid 
moet worden gemaakt tussen het 
bestrijden van terrorisme en de situatie 
van de Koerdische bevolking: 
- ten vierde. de culturele identiteit en de 
culturele rechten van de Koerden 
moeten worden erkend; 
- ten vijfde, alle burgers moeten 
politieke rechten genieten. dit wil 
zeggen dat elkeen die een politieke 
partij wil oprichten en op vreedzame 
wijze politieke actie wil voeren. dit vrij 
moet kunnen doen: 
- ten zesde, een administratieve en 
politieke decentralisatie moet kunnen 
leiden tot een oplossing van het 
probleem dat door de minister is naar 
voren gebracht. met name het duidelijk 
welvaartsverschil tussen Zuid-Oost 
Anatolië en andere gebieden van 
Turkije. 
Ik herhaal dat wij graag bereid zijn om 
deze problemen te bespreken. maar dan 
met respect voor de oppositie en de 
meerderheid. Ook de oppositie moet op 
voorhand met de meerderheid een 
gesprek aanvragen. Collega Vanoost, 
wij hebben nog nooit een gesprek 
geweigerd. zeker niet over een 
belangrijk probleem als de Turks 
Koerdische kwestie. 

De voorzitter : Mijnheer Vanoost, ik 
geef u voor de laatste maal het woord. 
maar u gelieve er rekening mee te 
houden dat dit een interpellatie is en 
geen vrij debat. 

De heer Lode Vanoost (ECOLO 
AGALEV) : Dank u, mijnheer de 
voorzitter. 

Collega Van der Maelen. ik geef 
ruiterlijk toe dat ik een verkeerde 
inschatting heb gedaan. Als omstandig 
heid. niet als excuus. voeg ik hieraan 
toe dat ik had gerekend op de 
aanwezigheid van een collega van de 
meerderheid. de heer Harmegnies. die 
ook een interpellaticverzoek had 
ingediend. 
Na het antwoord van de minister en de 
toelichting van collega Van der Maelen 
te hebben gehoord. stel ik voor onze 
motie van aanbeveling in te trekken. 

De voorzitter : De heer Jan Eeman 
heeft het woord. 

De heer Jan Eeman (VLDJ : Mijnheer 
de voorzitter, collega's. de gegevens die 
de minister ons meedeelt. zijn 
inderdaad uitzebreid en interessant om 
te noteren en -bi.i te houden. Ik kan mij 
aansluiten bij de richtlijnen die in zijn 
antwoord zijn vervat. 
Mijnheer de minister, collega's, ik wens 
nogmaals te pleiten, ook onder de 
collega's. voor de grootst mogelijke 
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Jan Eeman 

voorzichtigheid "van binnenuit", dus 
nationaal bekeken. Dit is in het belang 
van de betrokken groepen en ook van de 
politieke structuren in ons eigen land. 

Mocht er ooit een gesprek worden 
georganiseerd in verband met een 
globale motie. dan ben ik graag bereid 
om daaraan mee le werken. 

De voorzitter : De motie van 
aanbeveling van de heren Alfons 
Borginon en Lode Vanoost en mevrouw 
Martine Schüttringer is ingetrokken. 
Tot besluit van deze bespreking werden 
volgende moties ingediend. 

En conclusion de cette discussion. des 
motions ont été déposées. 

Een motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heren Francis Van 
den Eynde en Ignace Lowie en luidt als 
volgt: 

"De Kamer. gehoord de interpellaties 
van de heren Lode Vanoost, Alfons 
Borginun en Francis Van den Eynde en 
mevrouw Martine Schüttringer 

en het antwoord van de rrumster van 
Buitenlandse Zaken, - verzoekt de 
regering : 

a) het nodige te doen om de minachting 
voor de mensenrechten die de Turkse 
regering kenmerkt scherp aan de kaak te 
stellen: 

b) ervoor te zorgen dat de Turks 
Koerdische oorlog niet op ons 
grondgebied zou uitgevochten worden; 

i:J elke wapenlevering aan Turkije stop 
te zetten." 

Une motion de recommandation a été 
déposée par MM. Francis Van den 
Eynde et Ignace Lowie et est libellée 
comme suit: 

"La Chambre, ayant entendu les 
interpellations de MM. Lode Vanoost. 
Alfons Borginon et Francis Van den 
Eynde et Mme Martine Schüttringer 

et la réponse du ministre des Affaires 
étrangères, - ir.vite le gouvernement à : 

a) faire le nécessaire pcwr dénoncer 
fermement le mépris des droits de 
l'homme dont fait preuve le gouverne 
ment turc: 

b) faire en sorte que la querelle 
turco-kurde ne soit pas vidée sur notre 
territoire; 

c) mettre fin à toute livraison d'armes à 
la Turquie." 

Een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren Chokri Mahassine. Albert 
Gehlen en mevrouw Suzette Verhoeven. 

Une motion pure et simple a été 
déposée par MM. Chokri Mahassine, 
Albert Gehlen et Mme Suzette 
Verhoeven. 

Over de moties zal later worden 
gestemd. De bespreking is gesloten. 

Le vote sur les mutions aura lieu 
ultérieurement. La discussion est close. 

- Président : M. Van der Muelen 

Question orale de M. Didier 
Reynders au ministre des Affaires 
étrangères sur "le retard dans la 
délivrance des cartes d'identité 
spéciales à l'attention du personnel 
des missions diplomatiques" (n° 2059) 
Mondelinge vraag van de heer Didier 
Reynders aan de minister van 
Buitenlandse Zaken over "de vertra 
ging bij de afgifte van speciale 
identiteitskaarten ten behoeve van 
het personeel van de diplomatieke 
missies" (nr. 2059) 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders, président du 
groupe PRL-FDF : Monsieur le prési 
dent, monsieur le ministre, je serai très 
bref parce que le texte de la question 
que je vous ai fait parvenir était assez 
complet. 

Je suis déjà revenu plusieurs fois sur ce 
problème des cartes d'identité spéciales 
à l'intention du personnel des missions 
diplomatiques. Malgré les déclarations 
faisant état de r accélération des 
procédures. des retards semblent encore 
persister dans la délivrance de ces 
cartes, tant aux agents de la 
Commission des Communautés euro 
péennes qu'à ceux des postes 
diplomatiques. 

Le service du protocole de votre 
département avait annoncé sa volonté 
de délivrer les cartes pour les agents de 
la Commission européenne en quatre à 
six semaines, et les prorogations ou 
renouvellements, dans des délais de 
deux à quatre semaines à partir 
d'octobre 1998. Aujourd'hui. les délais 
dépasseraient parfois les trois mois. 

Monsieur le ministre. ce retard est-il 
encore avéré aujourd'hui ? Avez-vous 
des chiffres sur le nombre de demandes 
toujours en souffrance, émanant de la 
Commission des Communautés ou des 
ambassades '! Comment expliquer ce 
retard et quelles mesures envisagez 
vous de prendre pour le résorber et faire 
en sorte que, même si ces cartes 
dïdentité spéciales ont posé des 
problèmes. elles soient désormais 
délivrées dans un délai déterminé, selon 
la nouvelle procédure '? 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Derycke. ministre des Affaires 
étrangères : Monsieur le président, il est 
vrai qu'un retard considérable a été 
constaté dans ce domaine. surtout au 
début de l'année passée. 

En octobre 1998, en effet, la délivrance 
de ces documents à la Commission des 
Communautés européennes accusait un 
retard de quatre mois environ. 

Depuis lors, cc retard a été résorbé 
grâce aux efforts de nos services et je 
puis vous affirmer que la délivrance des 
documents se fait désormais dans un 
délai de trois semaines, que la 
Commission européenne juge parfaite 
ment acceptable. 

Quant à la délivrance des canes 
d'identité aux membres des missions 
diplomatiques et autres organisations 
internationales, nous ne constatons pas 
de retard particulier. 

Si nous avons eu des problèmes, nous 
avons essayé d'y remédier avec le peu 
d'effectifs don: nous disposions, mais le 
retard concernait uniquement les 
Communautés européennes. Comme 
nous avons la prétention d'accueillir 
toutes les institutions internationales à 
Bruxelles. nous devons évidemment en 
supporter les conséquences. 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF1: 
Monsieur le président. je remercie le 
ministre de l'information. Comme il le 
fait remarquer. si nous avons la 
prétention d'accueillir des organisations 
internationales. nous devons donner une 
bonne image de notre façon de traiter le 
personnel international sur notre 
territoire. li faut donc être plus vigilant 
en la matière. 

En ce qui concerne la Commission 
européenne, je prends bonne note du 
fait qu'elle a l'air satisfaite. au moins 
sur ce plan. même si elle a d'autres 
motifs dïnsatisfaction pour lïnstant. .. 
Je n'aurai pas la cruauté de I'mterroger. 
ces jours-ci. sur la situation exacte des 
cartes "S". J'espère que nous ne 
recevrons pas d'autres plaintes en la 
matière. dans les prochains jours. Les 
commissaires ont de toute façon autre 
chose à faire pour le moment ! 

Le président : L'incident est dos. 

Het incident is gesloten. 
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Question orale de M. Didier 
Revnders au ministre des Alfaires 
étrangères sur "les dysfonctionne 
ments au service du Protocole du 
ministère des Alfaires étrangères" 
(n° 2060) 

Mondelinge vraag van <!e heer Didier 
Reynders aan de minister van 
Buitenlandse Zaken over "de disfunc 
ties op de dienst Protocol van het 
ministerie van Buitenlandse Zaken" 
(nr. 2060) 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reyrïders. 

M. Didier Reynders. président du 
groupe PRL-FDF : Monsieur Ic prési 
dent. monsieur le ministre. nous avons 
déjà eu l'occasion de débattre plusieurs 
fois de cette question, et notamment des 
suites judiciaires réservées aux problè 
mes rencontrés dans la délivrance des 
cartes dites "S", qui s'étaient retrou 
vées. dans le cadre de procédures 
judiciaires. dans des milieux criminels. 
A l'époque, monsieur le ministre. vous 
aviez évoqué le fait que l'agent mis en 
cause avait été licencié en novembre 
1 997. Peut-être est-ce parce que des 
formulaires sont distribués d'une 
manière quasi systématique, mais j'ai 
été étonné de voir des lettres-types 
adressées aux missions diplomatiques à 
Bruxelles. portant encore le paraphe de 
la personne concernée, en date du 
25 août 1998. 
Monsieur le ministre, pouvez-vous 
confirmer que le licenciement a 
effectivement eu lieu ? Le cas échéant, 
pour quelle raison peut-on encore 
trouver trace du paraphe de cette 
personne sur des documents postérieurs 
à son licenciement •J 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Derycke, ministre des Affaires 
étrangères : Monsieur le président, 
chers collègues, le problème <les cartes 
d'identité spéciales perdure et est 
encore entre les mains de la justice. 
Nous en attendons donc les résultats. 
Comme vous l'avez dit. la personne en 
question a bien été licenciée en 
novembre 1997 et la fameuse lettre, 
paraphée de sa main. est datée du 
25 août 1998. Il s'agit d'un document 
type. paraphé avant le licenciement de 
l'intéressé et probablement photocopié 
en de nombreux exemplaires. Un des 
agents chargés de l'encodage d'un 
certain type de cartes d'identité 
délivrées par le protocole y indiquait 
par une croix qu'une pièce du dossier 
était manquante ou qu'un renseigne 
ment supplémentaire était demandé en 
vue de la délivrance d'une carte donnée. 

Cc document type, de pure routine. 
n'avait donc pas à remonter au niveau 
supérieur. 

Toutefois, depuis qu'il a été découvert 
par le biais de vos services. il a été 
immédiatement retiré de la circulation. 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur le président, je remercie le 
ministre d'avoir retiré œ document de 
la circulation. d'autant que la personne 
concernée faisant l'objet d'un dossier 
judiciaire assez lourd, je trouvais 
étonnant que, sur du papier du ministère 
des Affaires étrangères. on s'adresse en 
ces termes : "Le ministère des Affaires 
étrangères, du Commerce extérieur et 
de la Coopération au Développement 
présente ses meilleurs compliments à la 
mission diplomatique concernée." 
S'ensuivaient des questions pour 
terminer comme suit : " ... saisit cette 
occasion pour renouveler à la mission 
diplomatique I' assurance de sa très 
hante considération". 

Paraphée par une personne qui a été 
licenciée l'année précédente et qui fait 
l'objet d'une enquête judiciaire plutôt 
lourde, cette manière de présenter sa 
haute considération était pour le moins 
singulière ! 

Le président: L'incident est dos. 
Het incident is gesloten. 

Interpellatie van de heer Francis Van 
den Eynde tot de minister van 
Buitenlandse Zaken over "het stand 
punt van de regering inzake het 
vonnis met betrekking tot de tragedie 
in Cavalese" (nr. 2288) 
Interpellation de M. Francis Van den 
Eynde au ministre des Affaires 
étrangères sur "la position du 
gouvernement concernant le juge 
ment relatif à la tragédie de 
Cavalese" (n° 22881 

De voorzitter : De heer Francis Van 
den Eynde heeft het woord. 

De heer Francis Van den Eynde 
(VL.BLOK): Mijnheer de voorzitter. 
mijnheer de minister. ik zal de details 
van de tragedie in Cavalese niet meer 
naar voren brengen. Ik wil de collega's 
er alleen aan herinneren dat bij dit 
tragisch ongeval twintig Europeanen de 
dood vonden. Onder hen waren ook vijf 
Vlamingen. 

Mijnheer de minister. indien het Walen 
waren geweest. zou ik even verontwaar 
digd zijn. 

Ik kan het Amerikaans leger niet 
verwijten dat het deze zaak door een 
Amerikaanse militaire rechtbank die 
zetelt in de Verenigde Staten liet 
behandelen. Dat gebeurde conform alle 
normen. Wel heb ik de indruk dat deze 
rechtbank een chauvinistische en 
corporatistische uitspraak heeft gedaan. 
Het ongeval werd veroorzaakt door een 
Amerikaans militair vliegtuig dat op 
zeer geringe hoogte over bergkammen 
en -flankcn scheerde. Men zegt nu dat 
de piloot slechte kaarten had. Maar een 
piloot die geen goede kaarten heeft. zal 
zeker niet zo laag vliegen. 
Er is nog een tweede reden waarom 
deze zaak niet zeer geloofwaardig 
overkomt. Als wc CNN mogen geloven. 
kunnen de Amerikanen in Irak bunkers 
stuk schieten zonder iets anders te 
beschadigen omdat zij zo goed op de 
hoogte zijn van wat zich daar bevindt. 
Mijnheer de minister. de Amerikanen 
zijn met de landing op Sicilië in 1943 in 
Italië aangekomen. Zij hebben het land 
tot eind de jaren · 40 bezet. waarna Italië 
lid werd van de NAVO. Ik neem aan dat 
de Amerikanen dus sedert ·43.·44 lil de 
laars van Europa aanwezig zijn. Na 
meer dan een halve eeuw zouden zij 
nog steeds geen fatsoenlijke kaart 
hebben van de Italiaanse bergen ! Daar 

· heb ik mijn twijfels over, net als over 
het feit dat de hoogtemeter van het 
vliegtuig slecht zou hebben gefunctio 
neerd. Ik heb de indruk dat een piloot 
met enige verantwoordelijkheidszin niet 
vertrekt met een vliegtuig met een 
defecte hoogtemeter, zeker niet wan 
neer hij in het hooggebergte moet 
r vuegen, 

Wat er ook van zij. cr kwam een 
vrijspraak. Deze vrijspraak getuigt van 
een mentaliteit die mij stoort. namchjk 
die van een bezettingsleger. Wanneer 
een bezettingsleger schade berokkent 
aan Je burgers van het bezette land, 1011 
het precies dezelfde uitspraak doen. Er 
bestaat een soort immuniteit voor 
Amerikaanse soldaten lil Europa ! Dat 
stoort mij en het spreekt boekdelen over 
een bepaalde Amerikaanse mentaliteit. 
De vrijspraak sluit echter niet uit dat 
een schadevergoeding zou worden 
betaald. Ik heb op de radio gehoord dat 
de regering zich daarvoor zou inzeilen. 
Ook Bill Clinton heeft dit beloofd. 
Afgezien van het feit dat er geen 
gerechtigheid is geschied op strafrech 
telijk vlak. houden deze beloften ook 
geen verplichting in. Mijnheer de 
minister. welke stappen worden in die 
zin gedaan -~ Ik heb het nu niet over de 
Belgische regering, maar ook in 
Amerika komt er binnen afzienbare tijd 
een nieuwe president en een nieuwe 
minister van Landsverdediging. Wat zal 
hiervan dan nog in huis komen ·, 
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Francis Van den Eynde 

Bovendien gebeurt dit alles op basis van 
de Italiaanse normen. Ook dit is nie! 
abnormaal: een ongeval wordt steeds 
geregeld op basis van de normen van 
het land waar het zich voordoet. Toch 
heb ik in dit verband twee opmerkin 
gen. Ten eerste. uitgerekend de 
Verenigde Staten maken op dit vlak af 
en toe een uitzondering. 

Mijnheer de minister, uit meer dan 
twintig jaar ervaring inzake internatio 
nale schaderegeling heb ik geleerd dat 
de Amerikanen. wanneer zich een 
ongeval voordoet in het buitenland 
tussen een Amerikaans staatsburger en 
een buitenlander, af en toe de zaak laten 
regelen op basis van de Amerikaanse 
normen die uiteraard veel verder 
strekken dan de Europese normen. 
vooral op het vlak van de vergoedingen. 

Ten tweede. ik geef toe dat in dit geval. 
conform de internationale afspraken. de 
zaak volgens de Italiaanse normen moet 
worden geregeld. Maar dat zorgt voor 
een ander probleem. in die zin dat als er 
iets fout loopt in Italië - en dat is 
algemeen bekend - het precies de 
schadevergoedingen zijn: zij worden 
niet alleen zeer laag geraamd, maar 
bovendien duurt het ontzettend lang 
alvorens zij worden bepaald en 
uitbetaald. 

Daarom. mijnheer de minister. pleit ik 
ervoor dat de overheid zorgt voor een 
degelijke juridische en diplomatieke 
begeleiding van de families van de 
slachtoffers. Ik geef toe dat zulks niet 
mogelijk is telkens een Belg in het 
buitenland hij een ongeval is betrokken, 
maar in dit internationale kluwen. 
waarbij twee landen alsook de NAVO 
zijn betrokken. lijkt het mij aangewe 
zen, ook al besef ik dat het een strijd zal 
zijn van een lilliputter tegen Guiliver. 
Maar goed. men moel handelen naar 
best vermogen. 

Tot slot heb ik nog een principiële 
vraag. Ik betreur de vrijspraak alsook 
het feit dat er zelfs geen beroep 
mogelijk is. Op dat vlak staan wij als 
het ware schaakmat. 

Hoewel de Amerikaanse president een 
vorm van verontschuldiging formu 
leerde. dring ik erop a~~ dat er officiële 
verontschuldigingen worden aangebo 
den, zowel door de Amerikaanse 
regering als door het Amerikaanse 
leger. ten aanzien van onze landgenoten 
voor wie wij verantwoordelijk zijn. 

De voorzitter : De minister heeft het 
woord. 

De heer Derycke, minister van 
Buitenlandse Zaken : Mijnheer de 
voorzitter. de Belgische overheid heeft 
al duidelijk laten weten de ontgooche- 

ling te delen van de ouders van de 
kinderen die omkwamen in Cavalese. 
De minister van Justitie heeft trouwens 
ook gezegd dat de vrijspraak terzake 
indruiste tegen zijn rechtsgevoel. 

Maar. zoals u zelf zei. mijnheer Van den 
Eynde. moeten wij de Amerikaanse 
rechtsgang respecteren. De Verenigde 
Staten beschikken over militaire 
rechtbanken terwijl wij ze afschaffen. 
Dat is het gevolg van keuzen. 

Zoals de zaak er thans voorstaat. meen 
ik dat niet alleen de piloot maar ook de 
navigator zal worden vrijgesproken van 
rechtstreekse schuld. Er moet een 
onderscheid worden gemaakt tussen 
rechtstreekse schuld en burgerlijke 
verantwoordelijkheid. Er is evenwel 
nog een procedure hangende in verband 
met het doen verdwijnen van de 
originele videotape. Hij wordt tevens 
beschuldigd van het verduisteren van 
bewijsmateriaal. waarvoor hij moet 
terechtstaan. 

Onmiddellijk na de uitspraak hebben 
minister Van Parys en ikzelf de 
ambassadeur ontboden en hem zonder 
omwegen gezegd wat wij dachten van 
deze aangelegenheid. Wij vroegen hem 
ook nadere uitleg omtrent de genomen 
beslissing. Uit zijn antwoord bleek dat 
het Pentagon niet alleen zijn veront 
schuldigingen aanbiedt. maar boven 
dien zijn verantwoordelijkheid opneemt 
ten aanzien van de families en dat de 
geleden schade zonder aarzelen zal 
worden vergoed. 

De Amerikaanse ambassadeur heeft 
eveneens verklaard dat de Verenigde 
Staten zonder aarzelen de schade zullen 
betalen. President Clinton heeft dit 
herhaald tijdens het bezoek van de 
Italiaanse eerste minister D' Alcma aan 
de VS. 

Ik wens wat dieper in te gaan op de 
rechtsgang. 

De Belzische overheid staat de 
rechtzoekenden altijd bij in de 
procedure. ook als de zaken minder 
mediabelangstelling krijgen. De betrok 
ken ouders moeten echter samen met 
l-un advocaten zelf een beslissing 
nemen inzake de rechtsingang. Ofwel 
zijn ze bereid het SOFA-akkoord te 
respecteren en procederen ze in Italië. 
Dit is het voorstel van de VS en Italië. 
Ofwel kiezen ze voor een procedure 
voor een Amerikaanse rechtbank. De 
betrokken families menen hiervoor over 
de nodige rechtsgronden te beschikken. 
Ze verwijzen naar de mankementen aan 
het vliegtuig en de kaart. Ze worden 
hierin bijgetreden door een Ameri 
kaanse senator. De regering kan en mag 
de keuze evenwel niet beïnvloeden. 
Mocht ze dit wel doen. kan men haar 

later verwijten een juridische keuze te 
hebben opgelegd. Als de betrokkenen 
een beslissing hebben genomen. zal de 
overheid hun daarin ten volle steunen. 
Ik wens eraan toe te voegen dat de 
ouders tevreden zijn over de samenwer 
king met en de steun van de overheid. 
Het SOFA-akkoord is een tweesnijdend 
zwaard. Het is de regel dat dergelijke 
akkoorden worden gesloten. België 
heeft dergelijke akkoord afgesloten 
inzake de aanwezigheid van Belgische 
troepen in het buitenland. Italië heeft 
zich terzake op de horst geklopt. Ik hen 
daar niet zeker van. Onze juridische 
dienst heeft onderzocht of hel 
SOFA-akkoord kan worden bijgestuurd. 
Het SOFA-akkoord is echter verbonden 
met het NAVO-Verdrag. Het is. mijns 
inziens. niet gemakkelijk wijzigingen 
aan te brengen aan een dergelijk 
multilateraal verdrag. Mochten cr geen 
juridische bezwaren zijn. zal België 
zich niet verzetten tegen een dergelijke 
wijziging, zeker niet als het de 
juridische positie van onze rechtsonder 
horigen ten goede komt. 

De voorzitter : De heer Francis Van 
den Eynde heeft het woord. 

De heer Francis Van den Eynde 
CYL.BLOK) : Mijnheer de voorzitter, ik 
dank de minister voor zijn antwoord. 
Het is correct dat de betrokken ouders 
goed begeleid worden en dat de 
Belgische overheid geen beslissing kan 
opleggen. Ik dring er echter op aan dat 
het departement van Buitenlandse 
Zaken de nodige documenten en 
informatie ter beschikking stelt zodat de 
ouders zelf kunnen bepalen welke 
stappen ze wensen te doen. 
Als zij met een Amerikaans advocaten 
kantoor werken. wordt de formule 1111 

cure, 110 pav gehanteerd. Op dit 
ogenblik is cr nog geen cure, maar de 
dag dat zij de zaak winnen. wu dal zeer 
duur kunnen uitvallen. wam gemiddeld 
bedraagt de prijs de helft van de 
schadevergoeding. 
Gezien het feit dal alles moeilijker 
wordt door het bondgenootschap dat 
tussen de verschillende landen. rijst de 
vraag of in de gegeven omstandigheden 
de juridische kosten niet voor rekening 
kunnen worden eenomen. indien niet 
totaal dan toch gedeeltelijk. Als men 
zowel in de Verenigde Staten. in Italië 
als hier advocaten moel inschakelen. 
vrees ik dat de kosten inderdaad zeer 
hoog kunnen oplopen. 

De voorzhter : De minister heeft hel 
woord. 

Minister Derycke : Mijnheer de 
voorzitter. het volgende parlement zal 
zich inderdaad over deze materie 
moeten buigen. 
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Derycke 

Mijnheer Van den Eynde, uw opmer 
king is niet van waarheid ontbloot. De 
oplossingen zijn evenwel van een heel 
andere orde. 

De zaak van Cavalese is een vreselijk 
drama voor de betrokkenen. Maar voor 
ouders wier kinderen overlijden in een 
ongeval. ook al is het op de Via 
Nationale in Italië, is het nog veel erger. 

In de Amerikaanse procedure wordt 
inderdaad de regel II0 cure - II0 pay 
gevolgd. Daarom is deze materie ook 
voor ons zo delicaat. Indien de ouders 
deze zaak zouden winnen, dan moeten 
zij een enorme rekening van misschien 
wel 30% van de schadevergoeding 
betalen. Ik ken de precieze afspraken 
niet en wil ze ook niet kennen. 

Een andere zaak is te zeggen dat wij 
moeten evolueren naar een soort van 
subsidiaire omniumpolis voor alle 
Belgen die in het buitenland iets 
overkomt. Dat geldt bijvoorbeeld ook 
voor de Belgen in Congo die moeten 
worden gerepatrieerd. Hetzelfde geldt 
voor de mensen die betrokken waren bij 
de ramp in Oostenrijk. Wij zullen ons 
hierover in ieder geval toch eens 
grondig moeten beraden. Het antwoord 
is volgens mij niet eenvoudig, noch 
eenduidig. Over de ramp in Oostemijk 
werden geen vragen in het parlement 
gesteld. Ik veronderstel dan ook dat de 
regering deze zaak goed heeft geregeld. 
Toen wij de Belgen steun verleenden, 
kregen wij ook de vraag om de kosten te 
betalen. 

Er zijn natuurlijk grenzen in de 
tussenkomsten die de overheid kan 
verstrekken. Wie na de verkiezingen 
deze zetel ook moge bezetten. men zal 
met dergelijke vragen in stijgende lijn 
worden geconfronteerd. Belgen die in 
het buitenland iets meemaken. ook al 
hebben ze een verzekering, vragen de 
overheid om alles te regelen en te 
betalen. 

Volgens mij kan dat niet, zeker niet bij 
de huidige analyse van de omstandighe 
den. Men wordt dan beledigd, maar als 
politici hebben wij daar al enige 
ervaring mee. De mentaliteit en de 
opvattingen van onze bevolking 
wijzigen echter en dat maakt het voor 
ons soms moeilijk. Het is bijzonder 
moeilijk voor het departement van 
Buitenlandse Zaken om te zien waar 
daar de grenzen liggen. Het gaat 
immers zowel om gevangenen in 
Marokkaanse gevangenissen als zij die 
een ongeval meemaken op de openbare 
weg : om het even wat komt bij ons 
terecht. iedere dag. Dit gaat in stijgende 
lijn, zowel qua aantal als qua eisen. 
Vroeg of laat moeten wij ons daarover 
toch beraden. Dit hoeft nu niet, maar het 
parlement kan deze discussie niet uit de 
weg gaan. Nu geef ik u wel mijn 
mening. 

De voorzitter : De heer Francis Van 
den Eynde heeft het woord. 

De heer Francis Van den Eynde 
(VL.BLOK) : Mijnheer de voorzitter. 
mijnheer de minister, ik begrijp dit 
antwoord en kan u geen ongelijk geven. 
Ik zou hiervoor niet hebben gepleit, 
waren er niet de politiek-militaire 
implicaties op internationaal vlak. 

De voorzitter : Tot besluit van deze 
bespreking werden volgende moties 
ingediend. 

En conclusion de cette discussion. des 
motions ont été déposées. 

Een motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heren Francis Van 
den Eynde en Ignace Lowie en luidt als 
volgt: 

"De Kamer, gehoord de interpellatie 
van de heer Francis Van den Eynde 

en het antwoord van de minister van 
Buitenlandse Zaken. verzoekt de 
regering de nodige maatregelen te 

nemen om de nabestaanden van de 
slachtoffers van Cavalese juridisch en 
diplomatiek te begeleiden om de nodige 
vergoedingen van de Amerikaanse 
regering te bekomen." 

Une motion de recommandation a été 
déposée par MM. Francis Van den 
Eynde et Ignace Lowie et est libellée 
comme suit: 

"La Chambre. ayant entendu l'interpel 
lation de M. Francis Van den Eynde 

et la réponse du ministre des Affaires 
étrangères, invite le gouvernement à 
prendre les mesures qui s'imposent 
pour accompagner sur les plans 
juridique et diplomatique les proches 
parents des victimes de r accident de 
Cavalese, en vue d'obtenir du 
gouvernement américain les indemnités 
nécessaires." 

Een eenvoudige motie werd ingediend 
door mevrouw Suzette Verhoeven en de 
heren Alben Gehlen en Chokri 
Mahassine. 

Une motion pure et simple a été 
déposée par Mme Suzette Verhoeven et 
MM. Alben Gehlen et Chokri 
Mahassine. 

Over de moties zal later worden 
gestemd. De bespreking is gesloten. 

Le vote sur les motions aura lieu 
ultérieurement. La discussion est close. 

- De openbare commissievergadering 
wordt gesloten 01II /2./4 1111r. 
- La réunion publique de n1111111i.uit111 
est levée à 12./4 heures. 
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